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§ 1  

Val av justerare och dag för justering 

1. Upprop och närvaroregistrering verkställdes. 

2. Maria Antonsson (MP) och Therese Carlborg (M) fick i 

uppdrag att justera dagens protokoll. 

3. Protokollet justeras den 23 oktober 2015. 

4. Anmäldes att protokollet från den 24 september 2015 

justerades den 25 september 2015. 

5. Dagordningen godkändes. 
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§ 2   

Svar på medborgarförslag – Gemensamhetslokal i 
seniorboendet Rio 9 

Beslut 

Medborgarförslaget om gemensamhetslokal besvaras med 

förvaltningens utlåtande. 

 
Ärendet 

Den 24 augusti 2015 inkom en hyresgäst i Seniorboendet Rio 9 

med ett förslag om att förvaltningen ska ge tillgång till en tom 

gemensamhetslokal i bottenvåningen i fastigheten på 

Sandhamnsgatan 8. Då det inte finns någon restaurang i 

fastigheten har Seniorboendet startat ett matlag och önskar 

nyttja köket som finns i den tomma lokalen. Förslagsställaren 

lyfter fram att lokalen är praktisk och tillgänglig för de boende.  

Förvaltningen ställer sig positiv till Seniorboendets initiativ men 

har ingen möjlighet att hyra ut eller upplåta denna lokal i andra 

hand. Förvaltningen föreslår att Seniorboendet tar kontakt med 

fastighetsägaren som ansvarar för lokaluthyrningar. 

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 5 oktober 2015. Dnr 2015-506-1.2.4. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 3   

Svar på medborgarförslag – att sätta igång 
utomhusduschen som finns i Duschparken i 
Hjorthagen 

Beslut 

Medborgarförslaget besvaras med förvaltningens utlåtande. 

 
Ärendet 

I september 2015 inkom ett medborgarförslag till Östermalms 

stadsdelsnämnd om att åter sätta igång utomhusduschen som 

finns i Duschparken ovanför Wenströmsvägen i Hjorthagen.  

 

Förvaltningen instämmer med förslagsställaren om att det skulle 

vara värdefullt om duschen åter togs i bruk. Men då det är länge 

sedan duschen senast var i bruk så behövs en renovering av den 

innan den åter kan användas.  

 

Förvaltningen har därför fört en dialog med 

exploateringskontoret om parkens och duschens behov av 

renovering. En upprustning kommer därför att ingå som en del i 

projektet för utvecklingen av Norra Djurgårdsstaden. 

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 9 oktober 2015. 

Dnr 2015-546-1.2.4. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 4   

Svar på medborgarförslag -  att ordna ”loppisbord” i 
Tessinparken 

Beslut 

Medborgarförslaget besvaras med förvaltningens utlåtande. 
 
Ärendet 

I september 2015 inkom ett medborgarförslag till Östermalms 

stadsdelsnämnd om att ordna bord för loppmarknad i 

Tessinparken.  

 

Förvaltningen delar förslagsställarens åsikt om att Tessinparken 

vore en lämplig plats för loppmarknad och anser att det skulle 

bidra med folkliv till parken. Förvaltningen anser däremot att 

det vore lämpligt att loppmarknaden organiseras av en förening 

eller organisation och att försäljarna själva sätter upp bord då de 

är där. 

 

Tillstånd för evenemang på offentlig mark utfärdas av Polisen 

och trafikkontoret, ej av stadsdelsförvaltningen. 

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 9 oktober 2015. 

Dnr 2015-529-1.2.4. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 5   

Östermalms förskolor 

Beslut 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på skrivelsen. 

 
Ärendet 

Therese Carlborg m.fl. (M), Mimmi Deljerud Engholm (FP), 

Malin Björk (C) och George Saari (KD) tar i bifogad skrivelse 

upp frågan om förskolorna på Östermalm och stabilitet i utbud 

av förskoleplatser. 

 

Oppositionen anger i sin skrivelse att tiden i förskolan ska vara 

en tid av omsorg, lek och lustfyllt lärande och utgångspunkten 

ska vara varje barns förmåga, lust och vilja att lära. Tydlighet, 

tillgänglighet och professionalitet ska prägla kontakten med 

föräldrarna på Östermalm. 

 

Av skrivelsen framgår att Östermalms stadsdelsnämnd ska 

erbjuda förskolor med hög kvalitet, kvalificerad pedagogik och 

stor valfrihet. Oppositionen anser att för att klara behovet av 

barnomsorgsplatser på Östermalm och möta efterfrågan på 

platser, behöver Östermalms föräldrar känna att det finns en 

stabilitet i utbud av förskoleplatser. Oppositionen skriver att de 

med oro ser på den utveckling vi nu ser med tre förskolor runt 

Karlaplan som kan tvingas lämna sina lokaler under året. 

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 23 september 2015. 

Dnr 2015-392-1.1. 

 
Förslag till beslut 

Ordföranden Maria Antonsson (MP), tjänstgörande ersättare 

Marion Sundqvist (V), ledamoten Birgit Marklund Beijer m.fl. 

(S) och ledamoten Jaime Barrios (V) yrkade att nämnden antar 

förvaltningens förslag till beslut. 

Vice ordförande Therese Carlborg m.fl. (M) och ledamoten 

Mimmi Deljerud Engholm (FP) yrkade bifall till moderaternas 

och folkpartiets förslag till beslut 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde de två förslagen mot varandra och fann att 

nämnden antagit förvaltningens förslag till beslut. 
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Reservation 

Vice ordförande Therese Carlborg m.fl. (M) och ledamoten 

Mimmi Deljerud Engholm (FP) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för eget förslag enligt följande. 

 

Förslag till beslut samt ersättaryttrande 

 

1. Att uppdra åt förvaltningen att löpande genomföra en 

riskanalys gällande eventuella kommande uppsägningshot 

för förskolor 

2. Att därutöver anföra följande. 

 

Östermalms stadsdelsnämnd ska erbjuda förskolor med hög 

kvalitet, kvalificerad pedagogik och stor valfrihet. Under de två 

gångna mandatperioderna har Östermalms förskolor varit en av 

stadens allra mest uppskattade verksamheter, med några av 

landets minsta barngrupper, genomgående hög kvalitet och stor 

mångfald i pedagogiska inriktningar. För att öka andelen 

förskollärare på våra förskolor behöver vi vidare arbeta aktivt 

med att öka förskolläraryrkets attraktionskraft.  

 

För att klara behovet av barnomsorgsplatser på Östermalm och 

möta efterfrågan på platser, behöver Östermalms föräldrar 

känna att det finns en stabilitet i utbud av förskoleplatser. 

Alliansen ser med oro på den utveckling vi nu ser med tre 

förskolor runt Karlaplan som kan tvingas att lämna sina lokaler 

under året.  

 

Mot den bakgrunden önskade vi att förvaltningen skulle 

återkomma med svar på följande frågor: Hur arbetar 

förvaltningen kring samråd med stadens kommunala 

bostadsbolag för kartlägga eventuella lediga lokaler i beståndet 

för att trygga verksamheternas framtid? Har förvaltningen givet 

uppsägningshot genomfört en riskanalys i samråd med 

utbildningsnämnden kring vilka andra förskolor i stadsdelen 

som riskerar att bli uppsägda? Om så hur förs dialogen med 

berörda parter om planering av eventuella åtgärder?  Samt finns 

det i dag en kontaktperson för lokalfrågor rörande kommunala 

och fristående förskolor som i samråd med 

utbildningsförvaltningen kan arbeta för en mer långsiktig 

förutsebarhet när det rör förskolelokaler samt skollokaler? Om 

inte vad krävs för att tillsätta en kontaktperson?  

 

Stockholmarnas skattepengar skall användas på bästa 

realiserbara sätt, med kostnadsmedvetenhet och 

kvalitetskontroll. Stockholmarnas perspektiv, behov och 
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önskemål skall vara utgångspunkten för verksamheterna, 

samtidigt som en god kvalitet skall säkerställas. Vi har stor 

förståelse för brukares och medarbetares oro i samband med 

större organisatoriska förändringar.  

 

Vi kan konstatera av det knapphändiga svar som förvaltningen 

har gett att det i dag inte finns någon genomförd riskanalys för 

att hantera en uppsägning av Fältöverstens förskola, trots att 

frågan diskuterats löpande. Vi ser med oro på utvecklingen för 

förskoleplatserna, men menar att ett första steg är att genomföra 

de efterfrågade riskanalyserna. Att arbetet är komplext minskar 

inte behovet av att analyserna genomförs. 

 
Ersättaryttrande 

Ersättarna Malin Björk (C) och Steven Crosson (KD) anmälde 

att om de hade tjänstgjort i nämnden hade de ställt sig bakom 

moderaternas och folkpartiets reservation. 
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§ 6   

Yttrande till förvaltningsrätten – laglighetsprövning 
enligt kommunallagen 

Beslut 

1. Stadsdelsnämnden godkänner yttrandet till 

förvaltningsrätten. 

2. Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 
Ärendet 

Förvaltningsrätten i Stockholm har förelagt Östermalms 

stadsdelsnämnd att yttra sig angående en laglighetsprövning 

enligt 10 kap. kommunallagen. Överklagan rör nämndens beslut 

den 27 augusti 2015 att godkänna förvaltningens utlåtande som 

svar på ett medborgarförslag gällande iordningsställande av 

träfflokal för personer med psykiska funktionshinder. 

Medborgarförslaget har hanterats med beaktande av aktuella 

bestämmelser i kommunallagen. Förvaltningen kan inte se att 

klaganden anfört någon omständighet som innebär att det 

överklagade beslutet skall anses olagligt. 

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 1 oktober 2015. 

Dnr 2015-577-1.4. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 7   

Yttrande avseende alkoholserveringstillstånd till 
Establish AB 

Beslut 

1. Establish AB bör utifrån en social bedömning beviljas 

stadigvarande serveringstillstånd att till allmänheten få 

servera spritdrycker, vin, starköl och andra jästa 

alkoholdrycker i restaurang enligt ansökan.   

2. Nämnden överlämnar yttrandet till 

socialnämnden/tillståndsenheten. 

3. Omedelbar justering. 

 

 
Ärendet 

Establish AB ansöker om stadigvarande serveringstillstånd till 

allmänheten, i restaurang, måndag till söndag mellan kl. 11.00 – 

02.00. Ansökan om serveringstillstånd avser restaurang 

Establish på Humlegårdsgatan 14. Östermalms 

stadsdelsförvaltning finner inte att alkoholsserveringstillstånd 

enligt ansökan skulle medföra någon nackdel utifrån en social 

bedömning och föreslår därför stadsdelsnämnden att tillstyrka 

ansökan.  

 
Ärendets beredning 

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 2 oktober 2015. 

Dnr 2015-509.1.5.2. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 8   

Yttrande avseende alkoholserveringstillstånd till 
Sabis AB 

Beslut 

1. Sabis Aktiebolag bör utifrån en social bedömning beviljas 

stadigvarande serveringstillstånd att till allmänheten få 

servera spritdrycker, vin, starköl och andra jästa 

alkoholdrycker, i sin restaurang Slagteriaktiebolaget enligt 

ansökan.  

2. Nämnden överlämnar yttrandet till 

socialnämnden/tillståndsenheten. 

3. Omedelbar justering. 

 
Ärendet 

Sabis Aktiebolag ansöker om stadigvarande serveringstillstånd 

till allmänheten, i restaurang, måndag till fredag mellan kl. 

11.00 – 19.00 och lördag till söndag mellan kl. 11.00 – 17.00. 

Ansökan om serveringstillstånd avser restaurang 

Slagteriaktiebolaget som avser att öppna inne i Fältöversten på 

Karlaplan 13. Östermalms stadsdelsförvaltning finner inte att 

alkoholsserveringstillstånd enligt ansökan skulle medföra någon 

nackdel utifrån en social bedömning och föreslår därför 

stadsdelsnämnden att tillstyrka ansökan.  

 
Ärendets beredning 

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 14 september 2015. 

Dnr 2015-510-1.5.2. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 9   

Yttrande avseende alkoholserveringstillstånd – 
ansökan om utökad serveringstid för the Office 

Beslut 

1. Café Birger Jarl AB bör utifrån en social bedömning 

beviljas utökat stadigvarande serveringstillstånd från kl. 

03.00 till 05.00 i sin restaurang The Office och till kl. 03.00 

i sin uteservering och där till allmänheten få servera 

spritdrycker, vin och starköl enligt ansökan.  

2. Nämnden överlämnar yttrandet till 

socialnämnden/tillståndsenheten. 

3. Omedelbar justering. 

 
Ärendet 

Café Birger Jarl AB ansöker om utökat stadigvarande 

serveringstillstånd till allmänheten, i restaurang, måndag till 

söndag mellan kl. 11.00 – 05.00 samt i uteservering måndag till 

söndag mellan kl. 11.00 – 03.00. Ansökan om 

serveringstillstånd avser The Office på Birger Jarlsgatan 22. 

Östermalms stadsdelsförvaltning finner inte att det utökande 

stadigvarande serveringstillståndet enligt ansökan skulle 

medföra betydande nackdel utifrån en social bedömning och 

föreslår därför stadsdelsnämnden att tillstyrka ansökan.  

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 7 september 2015. 

Dnr 2015-540-1.5.2. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Maria Antonsson m.fl. (MP),  Birgit Marklund Beijer m.fl. (S) 

och Jaime Barrios (V) anmälde ett särskilt uttalande enligt 

följande. 

 

Det är med viss oro som vi ser att antalet krogar med 5-öppet 

utökas på Östermalm. Den drogvaneundersökning som 

genomförs bland ungdomar i Stockholms stad visar att 

alkoholkonsumtionen på Östermalm ligger klart över 

genomsnittet för Stockholms stad både när det gäller pojkar och 

flickor. Eftersom samarbetet med myndigheter avseende 

alkohol- och konflikthantering verkar fungera bra vid den 
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aktuella restaurangen anser vi att de nya öppettiderna kan 

tillstyrkas. 

 

En generös tillståndsgivning för utökade öppettider till kl 5 kan 

emellertid på lång sikt komma att innebära att allt flera 

ungdomar dras in i en spritkultur som för den enskilde och 

anhöriga kan medföra ett livslångt elände. Härtill kommer den 

omfattande handel med droger av olika slag som florerar i denna 

miljö. Ju mer man dricker desto sämre omdöme och vaksamhet. 

Därmed ökar också risken att hamna i drogträsket med bråk och 

misshandel som följd. 
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§ 10   

Yttrande avseende alkoholserveringstillstånd till RR 
Pizzeria AB 

Beslut 

1. RR Pizzeria AB bör utifrån en social bedömning beviljas 

stadigvarande serveringstillstånd att till allmänheten få 

servera spritdrycker, vin, starköl och andra jästa 

alkoholdrycker enligt ansökan i sin restaurang Ciao Ciao 

deli.  

2. Nämnden överlämnar yttrandet till 

socialnämnden/tillståndsenheten. 

3. Omedelbar justering. 

 
Ärendet 

RR Pizzeria AB ansöker om stadigvarande serveringstillstånd 

till allmänheten, i restaurang, måndag till söndag mellan kl. 

11.00 – 01.00 samt i uteservering måndag till söndag mellan kl. 

11.00 – 22.00. Ansökan om serveringstillstånd avser restaurang 

Ciao Ciao deli på Östermalmsgatan 77. Östermalms 

stadsdelsförvaltning finner inte att alkoholsserveringstillstånd 

enligt ansökan skulle medföra någon nackdel utifrån en social 

bedömning och föreslår därför stadsdelsnämnden att tillstyrka 

ansökan.  

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från 

Dnr 2015-555-1.5.2. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 11   

Yttrande avseende alkoholserveringstillstånd till 
Sektionen för Industriell Ekonomi  

Beslut 

1. Sektionen för Industriell Ekonomi bör utifrån en social 

bedömning beviljas stadigvarande serveringstillstånd att till 

allmänheten få servera spritdrycker, vin, starköl och andra 

jästa alkoholdrycker, i slutet sällskap i sin restaurang Istället 

enligt ansökan.  

2. Nämnden överlämnar yttrandet till 

socialnämnden/tillståndsenheten. 

3. Omedelbar justering. 

 
Ärendet 

Sektionen för Industriell Ekonomi ansöker om stadigvarande 

serveringstillstånd i slutet sällskap i restaurang, måndag till 

söndag mellan kl. 16.00 – 03.00. Ansökan om 

serveringstillstånd avser restaurang Istället på Brinellvägen 26 

A, vilket är inom Kungliga Tekniska Högskolans (KTH) 

område. Östermalms stadsdelsförvaltning finner inte att 

alkoholsserveringstillstånd enligt ansökan skulle medföra någon 

nackdel utifrån en social bedömning och föreslår därför 

stadsdelsnämnden att tillstyrka ansökan.  

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 6 oktober 2015. Dnr 2015-590-1.5.2. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 12   

Revidering av arkivregler för Stockholms stad 

Beslut 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

2. Omedelbar justering. 

 
Ärendet 

Det nationella regelverket för hantering av allmänna handlingar 

och myndigheters arkiv utgörs av arkivlagen (1990:782) och 

arkivförordningen (1991:446). Arkivlagen är en kortfattad så 

kallad ramlag som endast anger principerna för hur 

myndigheteras arkiv ska hanteras. I lagen (16 § ) ges 

kommunfullmäktige befogenhet att meddela föreskrifter om 

arkivvården inom kommunen. En sådan föreskrift har för 

Stockholms stads del utfärdats av kommunfullmäktige enligt 

Kfs 2007:26, Arkivregler för Stockholms stad. 

 

Kulturnämnden är arkivmyndighet i Stockholms stad och 

stadsarkivet dess förvaltning i arkivfrågor. Stadsarkivet lägger 

nu fram ett förslag till en revidering av stadens arkivregler. 

 
      Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 11 september 2015. 

Dnr 2015-544-1.5.1. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13   

Stopp för kommunalt finansierad 
modersmålsundervisning i förskolan 

Beslut 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar på remissen 

och överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 

kommunstyrelsen. 

 
Ärendet 

Detta tjänsteutlåtande gäller remissvar på ”Motion (2015:35) av 

Maria Danielsson (SD) om stopp för kommunalt finansierad 

modersmålsundervisning i förskolan”.  

 

Motionen framställer att i Stockholms kommun ökar andelen 

barn i förskolan med annat modersmål än svenska hela tiden. 

Vidare står i motionen att den pedagogiska nyttan med 

modersmålsundervisning inte står i rimlig proportion till dess 

kostnader. 

 

Sverigedemokraterna som undertecknat motionen är emot all 

form av särbehandling eller kvotering och därför ser de också 

problematiken med att man redan i förskolan skiljer barn med 

utländsk bakgrund från svenska barn.  

 

Motionen föreslår att ingen hemspråks- eller 

modersmålsundervisning ska ske på skattebetalarnas bekostnad i 

Stockholms kommuns skolor.  

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 28 september 2015. 

Dnr 2015-414-1.5.1. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Ordföranden Maria Antonsson (MP), tjänstgörande ersättare 

Marion Sundqvist (V), ledamoten Birgit Marklund m.fl. (S), 

ledamoten Jaime Barrios (V), vice ordförande Therese Carlborg 

m.fl. (M) och ledamoten Mimmi Deljerud Engholm (FP) 

anmälde ett gemensamt uttalande för nämnden enligt följande. 

 

Barns rätt till att utveckla sitt modersmål är en lagstadgad 

rättighet. För oss på Östermalm är det en självklarhet att barn 
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ska få en så god förskolemiljö som möjligt. Att få utveckla inte 

bara svenska språket utan även sitt modersmål är en 

grundläggande del av detta. Barnens bästa ska alltid stå i det 

främsta rummet och pedagogiken måste formas utifrån deras 

behov och förutsättningar. De barn som växer upp med ett annat 

språk än svenska får bättre förutsättningar när förskolan 

erbjuder stärkta kunskaper, genom språkstöd och 

språkutveckling, parallellt i modersmålet såväl som i svenska.  

  

Utöver det som tidigare konstaterats vore det ett oansvarigt 

slöseri med resurser att låta bli att ta tillvara de olika 

språkbakgrunder som svenska barn har. Det berikar Sverige på 

ett samhällsekonomiskt såväl som ett kulturellt plan. Samma 

resonemang följer självklart i fråga om hemspråks- och 

modersmålsundervisning i skolan, men är inte fokus i detta 

uttalande då skolfrågor ligger utanför stadsdelsnämndens 

ansvarsområde.  

 

Motionen och dess undertecknare talar om att språkstöd kan och 

borde ses som en form av särbehandling. Det är en beskrivning 

som vi vänder oss starkt emot. Att låta varje barn utveckla sina 

kompetenser utefter sina förutsättningar handlar om att skapa 

lika möjligheter för de barn som går i våra förskolor. 

Flerspråkighet får aldrig ses som en nackdel - i en allt mer 

globaliserad värld är det tvärtom en fördel för såväl nationer 

som individer. 

 
Ersättaryttrande 

Ersättarna Malin Björk (C) och Steven Crosson (KD) anmälde 

att om de hade tjänstgjort i nämnden hade de ställt sig bakom 

nämndens särskilda uttalande. 
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§ 14   

Skillnadernas Stockholm – delrapport från 
Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm 

Beslut 

Stadsdelsnämnden lämnar svar på remissen i enlighet med 

tjänsteutlåtandet.  

  
Ärendet 

En kommission, Kommissionen för ett socialt hållbart 

Stockholm, har tillsatts med ett övergripande uppdrag att ge 

förslag på hur Stockholms stad kan minska skillnader i 

livsvillkor och hälsa för att därigenom öka välbefinnandet för 

alla stockholmare. Uppdraget utgår från Stockholms stads 

budget för 2015 och arbetet ska pågå åren 2015- 2017, därefter 

ska beslut fattas om hur arbetet ska utvecklas i stadens 

verksamheter. Kommissionen har nu presenterat en första 

rapport, Skillnadernas Stockholm, som visar att staden som 

helhet har en positiv utveckling vad gäller hälsa, upplevd 

trygghet, att sysselsättningen ökar och att inkomsterna stiger. 

Dock ökar samtidigt de sociala och de ekonomiska skillnaderna 

både mellan grupper och stadsdelarna emellan. Förvaltningen 

delar den problembeskrivning rapporten Skillnadernas 

Stockholm lyfter fram och anser att rapporten är tydlig och ger 

en bra överblick över växande sociala skillnader och segregation 

i staden.  

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från 2 oktober 2015. 

Dnr 2015-536-1.5.1. 

 
Förslag till beslut 

Ordföranden Maria Antonsson (MP), tjänstgörande ersättare 

Marion Sundqvist (V), ledamoten Birgit Marklund Beijer m.fl. 

(S) och Jaime Barrios (V) yrkade att nämnden antar 

förvaltningens förslag till beslut. 

Vice ordföranden Therese Carlborg m.fl. (M) och ledamoten 

Mimmi Deljerud Engholm (FP) yrkade bifall till moderaternas 

och folkpartiets förslag till beslut. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde de olika förslagen mot varandra och fann att 

nämnden antagit förvaltningens förslag till beslut. 
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Reservation 

Vice ordföranden Therese Carlborg m.fl. (M) och ledamoten 

Mimmi Deljerud Engholm (FP) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för eget förslag enligt följande. 

 

Förslag till beslut samt ersättaryttrande 

 

1. Att delvis godkänna förvaltningen förslag till beslut. 

2. Att därutöver anföra följande. 

 

I budgeten för 2015 angav majoriteten att ”För att synliggöra 

både behov och möjligheter ska staden tillsätta en social 

hållbarhetskommission med fristående forskare som granskar på 

vilket sätt staden kan bidra till en jämlik stad.” En sådan 

formulering för närmast tanken till en fristående utredning, vars 

ledamöter är forskare, som på ett obundet sätt kan komma med 

rekommendationer. Istället har majoriteten nu beslutat om en 

kommission som i praktiken består av ett par ledande tjänstemän 

inom staden och att dessa ska ”samverka” med fristående 

forskare. Risken är därmed stor att kommissionen kommer att 

presentera slutsatser och förslag som framför allt 

överensstämmer med den styrande majoritetens önskemål. Vi 

skulle vilja hävda att så redan är fallet. 

 

Rapporten ”Skillnadernas Stockholm” syftar till att ge en första 

övergripande bild av läget i Stockholms stad och den kommer 

att följas upp med vidare analyser och redovisningar längre 

fram.  Vi tycker ambitionen är god men anser att politiska 

tolkningar bör lämnas utanför detta arbete tills vidare och att vi 

istället bör fokusera på de utmaningar som Stockholm de facto 

står inför. Dessvärre har inte den rödgrönrosa majoriteten 

lyckats förhålla sig neutrala eller ens sansade i sina långtgående 

slutsatser av rapporten utan tolkar faktaunderlaget så som det 

passar deras världsbild. 

 

Att rapporten är skriven utifrån den nuvarande 

vänstermajoritetens världsbild och problemformuleringar märks 

på ett flertal ställen. Låt oss ta några exempel. När 

kommissionen förklarar bostadssegregationen som ett resultat 

av det minskade antalet hyresrätter i innerstaden, inte det låga 

antalet bostadsrätter i ytterstaden, väljer man att bekräfta den 

styrande majoritetens världsbild. Den implicerade lösningen blir 

att bygga fler hyresrätter i innerstaden, men inte att verka för 

fler bostadsrätter i ytterstaden. Så tar en förment neutral rapport 

på ett subtilt sätt politisk ställning. 
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Vi ställer oss vidare tveksamma till flera av de tolkningar som 

görs i rapporten, där fakta och siffror jämförs i syfte att bekräfta 

en, av majoriteten, redan dragen slutsats istället för att lyfta 

fakta utifrån den verklighet som visas. Jämförelser görs utifrån 

målsättningen att visa en så stor skillnad som möjligt istället för 

fokus att skapa en rättvisande bild av Stockholm. För oss är det 

avgörande att alltid arbeta för att alla ska få det bättre, inom alla 

delar av samhället utifrån varje persons förutsättningar och 

ambition. Den rödgrönrosa majoriteten arbetar aktivt för att 

bildsätta en stad i förfall, där inga insatser har gjorts för att 

motverka detta. Ambitionen att svartmåla det arbete som gjorts 

är tydlig. 

 

Exempelvis dras slutsatsen att andelen hushåll med långvarigt 

ekonomiskt bistånd ökar. Det är visserligen korrekt och ett 

tydligt resultat av att Stockholms stad idag har den lägsta nivån 

av ekonomiskt biståndstagande sedan räkningarna började 1982. 

De som idag har ett behov av ekonomiskt biståndstagande är 

personer som står långt ifrån arbetsmarknaden av olika 

anledningar och som kräver djupare insatser för att ta sig 

tillbaka. Sådana tolkningar måste föregås av en bredare bild. 

Den rekordlåga nivån av antal hushåll med ekonomiskt bistånd 

gör att andelen hushåll med långa biståndstider (10–12 månader 

per år) ökat från 26 procent 1995 till 43 procent av det totala 

antalet biståndshushåll 2014. Men vi får inte glömma att 

Stockholm trots det har historiskt låga nivåer av ekonomsikt 

biståndstagande.  

 

Trots detta hoppas vi att majoriteten läser kommissionens 

rapport med intresse. En av de mest intressanta slutsatserna rör 

det starka sambandet mellan stadsdelars socioekonomiska 

sammansättning och stadskvaliteter. Även utanför innerstaden 

går det att bygga stadsdelar med god tillgång till service, en bra 

blandning av bostäder och arbetsplatser, och nära till 

kollektivtrafik. Tyvärr har stora delar av det efterkrigstida 

Stockholm högst medvetet inte byggts på detta sätt, utan som 

isolerade öar där service och arbetsplatser lagts någon 

annanstans. 

 

Indirekt innebär resultaten ett stort underkännande av såväl 

tidigare som nuvarande vänstermajoriteters 

stadsbyggnadspolitik. Det är den stadsbyggnadspolitiken, med 

miljonprogrammets prefabricerade hyresrättsenklaver som 

flaggskepp, som lett till den segregation vi ser idag. 
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Lösningen är att arbeta för en mer blandad stad, där 

arbetsplatser flyttas ut till ytterstaden, där förtätning ger 

underlag för fler butiker och restauranger, och där reformer av 

hyressättningssystemet i nyproduktionen gör det möjligt att 

bygga nya hyresrätter i de mest attraktiva lägena samtidigt som 

fler bostadsrätter gör det möjligt för fler boende i ytterstaden att 

äga sitt boende. 

 

Vi vill avslutningsvis påpeka att det är högst anmärkningsvärt 

att rapporten Skillnadernas Stockholm presenterades på stadens 

hemsida i juni i kommissionens namn, trots att kommissionen 

då ännu inte hade organiserats eller börjat verka.  

 

Tyvärr anser vi på grund av ovanstående att risken är stor att 

kommissionen kommer att fungera som en utredningstjänst för 

vänstermajoriteten snarare än att komma med djärva och 

vetenskapligt underbyggda förslag på hur Stockholm kan bli en 

stad där alla har förmågan att förverkliga sina djupast liggande 

möjligheter. Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm 

bör med anledning av ovanstående göras om så att 

kommissionens ledamöter är fristående forskare. 

Stadsledningskontorets roll bör vara att bistå med faktaunderlag. 

Ytterligare vetenskaplig expertis i särskilda frågor kan knytas 

till kommissionen vid behov. 

 
Ersättaryttrande 

Ersättarna Malin Björk (C) och Steven Crosson (KD) anmälde 

att om de hade tjänstgjort i nämnden hade de ställt sig bakom 

moderaternas och folkpartiets reservation. 
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§ 15   

Program för del av kvarteret Sperlingens Backe i 
stadsdelen Östermalm 

Beslut 

Stadsdelsnämnden beslutar att bordlägga ärendet. 

 
Ärendet 

Stadsbyggnadskontoret har begärt yttrande från bland annat 

Östermalms stadsdelsnämnd med anledning av ett program som 

redovisar ett förslag till utveckling av kvarteret Sperlingens 

backe, beläget vid Stureplan. Huvudfrågor för programsamrådet 

är rivningarnas omfattning, introducerande av högre höjder i 

stenstaden, flytt av tunnelbaneingång samt markanvändning.   

Fastighetsägarna, inom den aktuella delen av kvarteret 

Sperlingens backe, har ett starkt intresse att förnya och vitalisera 

fastighetsbeståndet. Programförslaget innebär omfattande 

förändringar i bebyggelsen, bebyggelsefronten mot Birger 

Jarlsgatan bibehålls dock.   

Stadsdelsförvaltningen är i huvudsak positiv till den föreslagna 

utvecklingen som syftar till att skapa en mer attraktiv, levande 

och trygg stadskärna. En utveckling behövs av kvarteret så att 

ett mer funktionsblandat och varierat innehåll kan erhållas. 

Förvaltningen framhåller dock att det är viktigt att hänsyn tas till 

byggnadernas historiska värde och att utredning av möjligheter 

till ytterligare nya bostäder i kvarteret fortsätter. Förvaltningen 

anser också att det i förslaget bör ses över vilka möjligheter som 

finns för att öka de gröna värdena i kvarteret, genom exempel 

växtlighet på tak och terrasser.  

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 30 september 2015. 

Dnr 2015-521-1.5.3. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Maria Antonsson (MP) föreslog att nämnden 

skulle bordlägga ärendet. Nämnden ställde sig bakom 

ordförandes förslag. 
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§ 16   

Detaljplan för Norra Djurgården 1:37 (intill kvarteret 
Klarbäret) i stadsdelen Norra Djurgårdsstaden 

Beslut 

1. Remissen besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande. 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Detaljplanen syfte är att möjliggöra byggrätter för ett nytt 

studentbostadshus på 11-12 våningar, om ca 120 lägenheter med 

en accentuerad bottenvåning med utrymme för en publik lokal. 

 

Förvaltningen är positiv till förslaget som bidrar till att möta det 

behov av studentbostäder som finns i Stockholms stad idag. 

Studentbostäder behövs för att på lång sikt göra stadens 

lärosäten attraktiva för studenter och forskare och bidra till 

stadens övergripande mål om ett starkt utbildningssystem. 

Planområdets närhet till KTH gör platsen väl lämpad för att 

inrymma studentbostäder. Förvaltningen ser också positivt på de 

förutsättningar för ett nytt parktorg som skapas i och med 

detaljplanförslaget.  

 

Då det aktuella området ligger i en buffertzon till 

Nationalstadsparken anser förvaltningen dock att det bör ses 

över hur den idag svaga ekologiska kontakten gentemot 

Nationalstadsparken kan förstärkas. Den parkmark som kommer 

finnas kvar enligt planen kommer få nya förutsättningar i och 

med förslaget, och därför är det viktigt att förvaltningen fortsatt 

får vara med i planeringen av gestaltningen av denna.  

 
      Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 29 september 2015. 

Dnr 2015-568-1.5.3. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 17   

Månadsrapport september 2015 

Beslut 

Stadsdelsnämnden godkänner redovisningen och lägger den till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Totalt prognostiseras för året, efter resultatdispositioner ett 

nettoöverskott om 21,0 mnkr. Av överskottet återfinns 7,5 mnkr 

inom socialtjänsten och 2,0 mnkr inom barn och ungdom,  

8,4 mnkr inom äldreomsorgen och 3,6 mnkr inom nämnd och 

förvaltningsadministration. Av överskottet inom 

administrationen ska 0,5 mnkr täcka beräknat underskott inom 

stadsmiljö.  

 

Dnr 2015-128-1.2.1.  
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§ 18   

Protokoll från stadsdelsnämndens pensionärsråd 

Beslut 

Stadsdelsnämnden godkänner redovisningen och lägger den till 

handlingarna. 
 
Ärendet 

Anmälan av stadsdelsnämndens pensionärsråds protokoll från 

den 5 oktober 2015. 
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§ 19   

Anmälan av delegationsbeslut enligt 
delegationsordningen 

Beslut 

Stadsdelsnämnden godkänner redovisningen och lägger den till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Dnr 2015-030-1.1. 

 
Ärendegrupp i 
delegations-
ordningen 

Datum Beslut Delegat 

2.15 
Lämna uppdrag 
om uppdragsup-
phandling till 
stadens centrala 
upphandlings-
entreprenör 
eller vid flera 
förvaltningars 
gemensamma 
upphandling 
lämna uppdrag 
till direktör för 
den förvaltning 
som driver upp-
handlingen. 

 
15-09-21 

 
Vidaredelegation 
till förvaltnings-
chefen vid utbild-
nings-
förvaltningen att 
för nämndens 
räkning ge-
nomföra upphan-
dling av beman-
ningstjänster vid 
vakanser för ped-
agogiska 
verksamheter.  
Dnr 2015-565-
2.2.1. 

 
Teenie Bennerholt 
t.f. 
stadsdelsdirektör 

 

1.1. 
Beslut om att 
avslå utläm-
nande av allmän 
handling eller 
uppgift samt 
uppställande av 
förbehåll i sam-
band med 
utlämnande till 
enskild. 

 
15-10-08 

 
Avslagsbeslut 
avseende begäran 
om att ta del av 
tjänsteutlåtande i 
sin helhet i ärende 
om upphandling 
av matlådor till 
brukare inom 
hemtjänsten i 
egen regi.  
Dnr 2015-11-
1.2.3. 

 
Marianne Snell 
avdelningschef 
äldreomsorgsavd. 
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§ 20  

Anmälan av promemoria 2015-10-22 med förteckning 
av inkommande brev, medborgarförslag, skrivelser 
m.m. 

Beslut 

Stadsdelsnämnden godkänner redovisningen och lägger den till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Från och med den 16 september 2015 till och med den 12 oktober 

2015 

 

A. Meddelande från Kommunstyrelsen och 

Kommunfullmäktige i Stockholms stad 

Protokoll från kommunstyrelsens sammanträde den 23 september 

2015, utdrag 

§ 10 Ny förskola i Norra Djurgårdsstaden (Gasverket västra, hus 

11) Dnr 122-1339/2015. 

 

Protokoll från kommunfullmäktiges sammanträde den 7 september 

2015, utdrag 

§ 18 SISAB:s nyproduktion av skola i Norra Djurgårdsstaden. Dnr 

112-978/2015 

§ 19 Utfärdande av eldningsförbud utomhus. Dnr 114-1022/2015 

§ 24 Plan för reinvesteringsbehov i stadens parker. Dnr 124-

718/2015 

§ 27 AB Svenska Bostäders nyproduktion av bostäder inom Albano. 

Dnr 112-708/2015 

§ 28 Detaljplan och kvalitetsprogram för del av Norra 

Djurgårdsstaden, Gasverket Västra m.m.. Dnr 120-1055/2015 

§ 30 Gång- och cykelåtgärder på Lidingövägen. Dnr 124-953/2015 

 

Protokoll från kommunfullmäktiges sammanträde den 28 september 

2015, utdrag 

§ 21 Tillägg till avgifter för upplåtelse av offentlig plats avseende 

tillfälliga bostäder.  

Dnr 123-1120/2015 

§ 22 Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm. Dnr 159-

1252/2015 

§ 24 Riktlinjer för barnomsorg på obekväm arbetstid. Dnr 321-

1360/2015 
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B. Meddelanden från socialnämnden 
Protokoll från socialnämndens tillståndsutskotts sammanträde den 

3 september 2015. 

Protokoll i sin helhet. 

Protokoll från socialnämndens sammanträde den 22 september 

2015, utdrag 

§ 17 Rapport om barnfamiljer i Stockholms stad som saknar 

stadigvarande boende.  

Dnr 3.1.1.-273/2015 

 

 

C. Inkomna brev, skrivelser, medborgarförslag m.m. till 

Östermalms stadsdelsnämnd 
Skrivelse inkom 6 oktober 2015 om framkomlighetsproblem som 

konsekvens av indragning av busshållplatser. Dnr 2015-616-1.2.3. 

Medborgarförslag inkom 6 oktober 2015 om gatukonst. Dnr 2015-

619-1.2.4. 

Medborgarförslag inkom 6 oktober 2015 om ungdomsklubb. Dnr 

2015-618-1.2.4. 

 

Skrivelse inkom 6 oktober 2015 om SL:s indragning av 

busshållplatser i Ekhagen innebär stora framkomlighetsproblem – 

staden måste se över gångvägar och säkerställa snöröjning.  

Dnr 2015-616-1.2.3. 

Brev inkom 23 september 2015 om bättre hälsa. 

Dnr 2015-11-1.2.3. 

Brev inkom den 24 september 2015 om att minska cancerrisken för 

funktionshindrade personer. 

Dnr 2015-11-1.2.3. 

Brev inkom 9 oktober 2015 om kommunala hälso- och 

sjukvårdsinsatser för äldre- funktionsnedsatta. Dnr 2015-11-1.2.3. 

Brev inkom 9 oktober 2015 om samverkan om PRIO och budget för 

2016. Dnr 2015-11-1.2.3. 

Skrivelse inkom 9 oktober 2015 om upprop kring olika besked från 

polisen angående vem som ska ingripa vid hotfulla händelser mot 

barn på skolans område (Hjorthagsskolan).  

Dnr 2015-186-1.2.3. 

 

D. Inkomna beslut från Förvaltningsrätten i Stockholm 

samt från Kammarrätten i Stockholm 

Förvaltningsrätten i Stockholm, avdelning 33 

BESLUT 2015-10-05 angående överklagat beslut, Östermalms 

stadsdelsnämnds beslut 2015-09-24, § 4 gällande 

laglighetsprövning enligt kommunallagen; nu fråga om 

verkställighetsförbud (inhibition). Förvaltningsrätten, som senare 

kommer att pröva målet slutligt, avslår yrkandet om inhibition. 
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Kammarrätten i Stockholm, avdelning 6 

BESLUT 2015-09-23 angående överklagat beslut, 

förvaltningsrätten i Stockholms dom den 14 augusti 2015 i mål nr 

9038-15 gällande laglighetsprövning enligt kommunallagen; fråga 

om muntlig förhandling och prövningstillstånd. 

Kammarrätten avslår yrkandet om muntlig förhandling inför 

avgörandet av frågan om prövningstillstånd. 

Kammarrätten meddelar inte prövningstillstånd. Förvaltningsrättens 

avgörande står därför fast.  
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§ 21   

Information av stadsdelsdirektören 

T.f. stadsdelsdirektör Teenie Bennerholt informerade nämnden 

om att ny stadsdelsdirektör för Östermalms stadsdelsförvaltning 

är utsedd och heter Christina Klang. Hon kommer närmast från 

Torshälla Stad, Eskilstuna kommun där hon arbetat som 

förvaltningschef.  

 

Trygghetsvandring äger rum den 19 november 2015 i Norra 

Djurgårdsstaden och Hjorthagen. 

 

”Politikerfika” äger rum, 27 oktober, 2 och 3 november kl. 

11:15 – 15:00 i Fältöverstens centrum tillsammans med det 

mobila Medborgarkontoret inom äldreomsorgen. 
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§ 22   

Övriga frågor 

Therese Carlborg (M) ställde fråga till förvaltningen om det 

kommande ungdomsrådet. Finns det riktlinjer, struktur och vilka 

mandat har rådet? 

 

Stadsdelsdirektör Teenie Bennerholt svarade att förvaltningen 

kommer att återkomma till nämnden längre fram om hur planen 

för hur ungdomsrådets uppdrag inklusive riktlinjer och mandat 

ser ut.  

 

Vidare ställde Therese Carlborg (M) fråga om när 

omorganisationen inom förvaltningen kan ske nu när ny 

stadsdelsdirektör är utsedd. 

 

Maria Antonsson (MP) svarade att den nya direktören troligen 

kommer att tillträda den 1 februari 2016. 

 

 

Inkomna skrivelser från nämnden 
 
Skrivelse från Therese Carlborg m.fl. (M) och Mimmi Deljerud 

Engholm (FP) om verksamheter på entreprenad och 

upphandlingsprocesser. 

 
Beslut 

Stadsdelsnämnden beslutar att överlämna skrivelsen till 

förvaltningen för beredning. 
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§ 23  

Upphandling av matlådor – Hemtjänst Östermalm 
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§ 24  

Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap 7 § 1 
p föräldrabalken (FB) 
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§ 25  

Nedskrivning av fordringar i bokföringen 
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§ 26   

Rapportering av ej verkställda beslut enligt SoL och 
LSS kvartal 2 2015 (äldreomsorg) 
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§ 27  

Rapportering av ej verkställda beslut enligt SoL och 
LSS kvartal 3 2015  (äldreomsorg)  
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§ 28  

Anmälan av sociala delegationens protokoll 

Beslut 

Stadsdelsnämnden godkänner redovisningen och lägger den till 

handlingarna. 
 
Ärendet 

Anmälan av sociala delegationens protokoll från den 10 

september 2015. 


